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در 25سال گذشته کلانشهر ها دچار 

گزارش
مشکلات مشابهی شده اند. تغییرات 
ساختمان ســازی، معضل هــای 
ترافیکی و آلودگی هوا و همینطور تحولات اقتصادی 
و اجتماعی در بســیاری از آنها با یکدیگر مشترک 
است و تجربیات مدیران شــهری در یافتن راه حل 
برای هریک از آنها می توانــد برای دیگر مدیران نیز 

مفید باشد.
به گــزارش همشــهری، رئیــس مجلــس در 
یکصدوچهاردهمین نشســت مجمع شــهرداران 
کلانشــهرهای کشــور با اشاره به مشــکلاتی که 
شهرداران کلانشهرها طی 25ســال گذشته با آن 
مواجه بوده اند و حل نشده است، گفت: این به دلیل 
آن است که در این موضوعات قدرت حل مسئله را از 
دست داده ایم و درصورت داشتن قدرت حل مسئله 
برخی مشکلات کلانشــهرها حتی بدون دریافت 
بودجه نیز قابل حل است. درواقع چون تصمیم گیری 
نمی کنیم و هماهنگی وجود ندارد اگر پول هم بدهند 

هدر می رود و مشکل حل نمی شود.
محمدباقر قالیباف با اشاره به اینکه از 25سال قبل 
تاکنون، حرف های شهرداران کلانشهرها به صورت 
مستمر تکرار شده است، گفت: در سال1368 که در 
مازندران بودم، زباله به عنوان بحران در ساری مطرح 
بود و اکنون نیز این بحران وجود دارد. امروز به عنوان 
یک نظر کارشناسی تأکید می کنم برای حل بحران 
زباله حاشیه دریای خزر یک ریال پول هم لازم نیست 
و هرکس بگوید چون پول نداریم حل نمی شود، من 
نمی پذیرم؛ زیرا برای رفع آن نیاز به تصمیم گیری و 
هماهنگی است. وی افزود: اگر ظرفیت شهرداری ها 
را بشناسیم، سرمایه های اجتماعی که از دست رفته 
و به خصوص اعتماد مردم که مهم ترین این سرمایه 

است می تواند توسط شهرداری ها احیا شود. 
رئیس قوه مقننه با اشــاره به اینکه احیای توسعه 
کشور مبتنی بر خدمات است؛ لذا این نهاد عمومی 
می تواند مشکلات را حل و فصل کند، افزود: قانون 
شهرداری ها در ســال 1363-1362 تصویب شد 
و قرار بــود آیین نامه آن طی 6ماه بــه مجلس ارائه 
شود، اما این امر محقق نشد؛ به همین دلیل شاهد 
مشکلاتی هستیم که امروزه شهرداران به آن اشاره 
می کنند. رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: 
به عنوان مثال عمر متوسط مدیریت تهران 19ماه 
است؛ بنابراین شــهری به این بزرگی نمی تواند به 

سمت توسعه حرکت کند؛ زیرا برای تصمیم گیری 
و اجرا کردن این تصمیمات نیاز به زمان است. وی 
اضافه کرد: در 12سالی که در شهرداری تهران توفیق 
خدمت داشتم، بســیاری از اتفاقات از سال هفتم یا 
هشتم رخ داد؛ زیرا سیســتم بوروکراسی در مقابل 
تصمیم سازی  ها و تصمیم گیران مقاومت و مخالفت 
می کند. این در حالی اســت که راه اندازی 110 در 
نیروی انتظامی بــا آن پیچیدگی فقط 11ماه زمان 
برد، اما برای هوشمندسازی در شهرداری 7سال زمان 
صرف شد. قالیباف با اشــاره به اظهارات شهرداران 
درباره موضوع ماده100 )مرجع رسیدگی به تخلفات 

ســاختمانی( گفت: شــهرداری ها را همیشه بابت 
ماده100 محکوم می کننــد؛ درحالی که قانونگذار، 
مجلس است و شــهرداری، دبیر جلســه و 3عضو 
دیگر مربوط به مجموعه های متفاوت در آن حضور 
دارند؛ بنابراین اصلاح مــاده100 می تواند خیلی از 

نابسامانی ها را برطرف کند.

اراده  هماهنگی بین کلانشهرها
شهردار تهران در یکصدوچهاردهمین نشست مجمع 
شهرداران کلانشهرهای کشور، گفت: باید مدیریت 

واحدی برای اداره امور کلانشهرها ایجاد شود.
علیرضا زاکانــی ادامه داد: ما در یک 3گانه شــهر، 
شــهروند و مدیریت شــهری در شــرایطی به سر 
می بریم که حال شهر مناســب نیست و شهرها از 
فرسودگی، ترافیک، آلودگی هوا، ایمنی در ساخت، 
شرایط مسکن، زیرســاخت های آسیب خورده و... 
رنج می برند. امــروز بیش از 75درصــد مردم در 
شــهرها ســکونت دارند و بیش از 80درصد مردم 
در کلانشــهرها زندگی می کنند که نزدیک ترین 
سطح ارائه خدمات و رضایتمندی در شهرداری ها 
را ایجاد می کنــد. وی ادامه داد: در بررســی های 
صورت گرفته به این نتیجه می رسیم که با ابلاغیه ها 
و ایجاد تنگناها نه تنها برای مردم راه را باز نکرده ایم، 
بلکه شــرایطی را ایجاد کرده ایم که قیمت مسکن 
سرسام آور شده اســت؛ لذا از شــما آقای قالیباف 
و رئیس قوه قضاییه درخواســت می کنم تدبیری 
بیندیشید؛ زیرا اگر به برخی مسائل پرداخته نشود، 

به بحران تبدیل می شود.
شهردار تهران گفت: 20کلانشهر با بیش از 500هزار 
نفر جمعیت وجــود دارد و برای رونق کمیســیون 
مسکن، ضرورت دارد که اهتمام ویژه ای صورت بگیرد 
تا بتوانیم حرکتی درجهت رفاه مردم داشته باشیم و 

لبیکی به رهبر عزیزتر از جانمان بگوییم.

مدیریت یکپارچه، گره گشای مشکلات شهرها
مشهد؛ میزبان یکصدوچهاردهمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای کشور بود

حمیدرضا صارمی
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران
درخصــوص مصوبــه اخیــر کمیســیون 
مــاده5 دربــاره تعیین تکلیــف امــاک 
مدارس غیردولتی باید گفت این مدارس 
که تعطیل یــا منحل شــده اند، به منظور 
احقاق حقوق مالکان، از طرح آموزشــی 
خارج می شوند. مطابق قانون، درصورتی 
که مدرســه در زمینی با کاربری آموزشی 
احــداث شــده باشــد، بــرای همیشــه بــا 

اولویت مدرسه استفاده می شود.

مهدی اسماعیل بگی
رئیس تاکسیرانی شهرداری تهران

هنــوز به صــورت عمومــی شناور ســازی  
کرایــه تاکســی ها را انجــام نداده ایــم و 
تنهــا در زمینــه تاکســی های فــرودگاه 
مهرآبــاد ایــن کار انجــام شــده اســت و 
در حــال بررســی و گرفتــن بازخوردهــای 
آن هســتیم. مســافران از طریــق بارکــد 
۲بعدی که روی تاکســی ها نصب شــده 
می توانند از آخرین نرخ کرایه و جزئیات 

آن باخبر شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

مدیریت

حامد عباســی نامی، سرپرست شرکت 
بهره برداری متروی تهران گفت: »نقص 
در تأمیــن قطعــات ممکــن اســت روی 
اعزام قطارها تأثیر بگذارد و بی نظمی در 
این زمینه رخ دهد. اما خوشبختانه طی 
اباغیــه واحدهــای عملیاتــی می بینیــم 
که حــدود ۹۸درصد از برنامــه اباغی به 
خطــوط بــدون مشــکل خاصــی اجرایی 
شــد. در ایــن بیــن، خالــی بــودن انبارها 
روی بی نظمــی حرکت تأثیــر می گذارد؛ 

نه اینکه بر ایمنی تأثیر بگذارد.«
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درصد

مدیرعامــل شــرکت واحــد اتوبوســرانی 
تهــران ابــراز امیــدواری کــرد تــا پایــان 
ســال بیــش از ۱۰۰۰ اتوبــوس به نــاوگان 
حمل ونقل عمومی افزوده شــود. بهرام 
نکاحــی گفــت: مــا در داخــل کشــور 
تولید اتوبــوس ۲کابین هــم داریم. باید 
بهره بردار به تولید کننده سفارش دهد و 
براساس سفارش محصول، تولید کننده 
آن را خواهــد ســاخت. امــروز باتوجه به 
وضعیتــی کــه داریــم نــگاه مناســب بــه 

حمل ونقل ایجاد شده است.

1000
اتوبوس

صرفهجوییبهجایقرضگرفتنازبانک
رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای کشور در مشهد با اشاره 
به جلسه صحن علنی قوه مقننه درباره صرفه جویی سوخت، تأکید کرد که اگر برای این کار فقط 
به دنبال قرض گرفتن از بانک ها باشیم،  تنها نقدینگی افزایش پیدا می کند و قدرت شهرداری ها کمتر 

می شود. وي با اشاره به آمار به دست آمده از صرفه جویی سوخت،   نکات زیر را بیان کرد:
۱۳سنت صرفه جویی مصرف سوخت به ازای هر مسافری که به جای خودرو از مترو استفاده می کند.

9 تا۱0دقیقه فاصله زمانی حرکت متروی تهران است؛ درحالی که می تواند به 2دقیقه کاهش یابد.
2میلیون و۳20هزار مسافر روزانه در متروی تهران جابه جا می شوند؛ درحالی که مترو می تواند 

9میلیون مسافر را جابه جا کند.
یــک واگن را می توان به ازای 2روز صرفه جویی ایجادشده ناشی از 9میلیون سفر در مترو خرید و 

به شهر اضافه کرد.
4هزار واگن اکنون برای مترو نیاز است و این واگن ها هر 5سال نیاز به بهینه سازی  دارند.

مکث

  زاکانی: باید مدیریت واحدی برای اداره امور کلانشهرها ایجاد شود  قالیباف: مشکلات کلانشهرها با هماهنگی قابل حل است؛ نه فقط با پول

 اداره کلانشهر ها 
با قوانین شهر های کوچک 

یکصد وچهاردهمین نشست مجمع شــهرداران کلانشهر های 
کشور در شهر مشهد برگزار شد که دومین شهر پرجمعیت کشور 
پس از تهران است و به همین دلیل با بسیاری از مشکلات شهری 
درگیر است. شهردار مشهد در حاشیه این مجمع گفت: متأسفانه 
امروز هیچ تناســبی بین اختیارات شهرداران با شهر، وظایف و 
مسئولیت ها در کلانشــهرها وجود ندارد و آنها کلانشهرها را با 
قوانینی اداره می کنند که شهرهای زیر صد هزار نفر با آن اداره 

می شوند که پاسخگوی نیازهای مدیریت کلانشهرها نیست.
به گزارش همشهری سیدعبدالله ارجائی  افزود: در این نشست 
مسائل پیشنهادی شــهرداری مشــهد درخصوص رفع موانع 
استفاده شهرداری ها از فاینانس های خارجی و روش های متنوع 
تامین مالی نیز ارائه شــد. وی افزود: در دوره ششــم مدیریت 
شهری مشهد در یک سال گذشــته 1۴0دستگاه اتوبوس وارد 
ناوگان حمل ونقل عمومی شد؛ درصورتی که در ۴سال گذشته 
183دستگاه وارد ناوگان اتوبوسرانی شده است که این رقم در 

طول یک سال رشد خوبی را نشان می دهد.
شهردار مشهد  ادامه داد: اکنون 800پروژه فعال عمرانی کوچک 
و بزرگ در مشهد فعال است که نیاز داریم بتوانیم از روش های 
مختلف آنها را تامین مالی کنیم. وی اضافه کرد:  شــهر مشهد 
نسبت به شهرهای دیگر بیشــترین جمعیت حاشیه نشین را 
در کشور دارد و یک ســوم جمعیت مشهد در مناطق پیرامونی 
زندگی می کنند. امسال با تصویب شورای اسلامی شهر بیش از 
۴0درصد از بودجه عمرانی را به حاشیه شهر اختصاص داده ایم و 

850میلیارد تومان پروژه زودبازده تعریف شده است.

رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور نیز در حاشیه 
این مجمع گفت: مشکلاتی که در نشســت مجمع شهرداران 
کلانشهر های کشور مطرح شد، شامل مشکلاتی بود که سالیان 
سال است شــهرداری ها با آنها درگیر هستند و نمونه آن بحث 
مدیریت واحد شهری اســت. قرار شد در برنامه هفتم توسعه به 
این موضوع محکم تر نگاه شود و همچنین جلسات مشترکی با 
مجلس شورای اسلامی داشته باشیم و لایحه تهیه شده را یکپارچه 
کرده و تا پایان آبان ماه ارائه دهیم. مهدی جمالی نژاد، ادامه داد: 
یکی دیگر از موضوعات مهمی که مطرح شــده در این نشست، 
مدیریت پسماند و حمل ونقل عمومی بود که رئیس مجلس نیز 
در زمینه حمل ونقل عمومی ایده های خوبی داشتند و قرار شد در 

بودجه1۴02 مبلغ قابل توجهی در اختیار این حوزه قرار دهند .


